

image not found or type unknown



Lebensborn – the forgotten victims

in German:

Lebensborn – die vergessenen Opfer

Project

Description

The name is derived from the old German word "Born" for well. It therefore means fountain of life. "Lebensborn" was a state association supported by the SS, whose aim was to bring about an increase in the birth rate of "Aryan" children on the basis of Nazi racial hygiene and health ideology. This was to be achieved by discouraging unmarried women and girls from aborting pregnancies by offering anonymous births and subsequently placing the illegitimate children up for adoption - preferably to families of SS members. The Lebensborn was also partly responsible for the deportation of children from the German-occupied territories. If they were considered "Aryan" in the sense of the Nazi racial ideology, they were accommodated in Lebensborn homes in the Reich or the occupied territories, concealing their identity. The ultimate goal was adoption by German families loyal to the party. The film reflects the Nazi regime's intention of what should have been achieved with Lebensborn and shows how ruthlessly, inhumanly and unbelievably unscrupulously the Nazis dealt with each individual in order to create the perfect Aryan and regime-loyal German. Even though the number of victims is comparatively low, it is further proof of how perverted this regime treated people. Two TV documentaries - 52 minutes long for the ORF and 44 minutes long for the Bayerischer Rundfunk - are being produced, which take up the Lebensborn theme.

in German:

Der Name leitet sich vom alten deutschen Wort „Born“ für Brunnen ab. Er bedeutet daher Lebensbrunnen. „Lebensborn“ war ein von der SS getragener, staatlich geförderter Verein, dessen Ziel es war, auf der Grundlage der nationalsozialistischen Rassenhygiene und Gesundheitsideologie die Erhöhung der Geburtenziffer „arischer“ Kinder herbeizuführen. Dies sollte durch das Abhalten unverheirateter Frauen und Mädchen von einem Schwangerschaftsabbruch durch das Anbieten anonymer Entbindungen und die anschließende Vermittlung der unehelichen Kinder zur Adoption – bevorzugt an Familien von SS-Angehörigen – erreicht werden. Der Lebensborn war daneben mitverantwortlich für die Verschleppung von Kindern aus den von Deutschland besetzten Gebieten. Falls diese im Sinne der nationalsozialistischen Rassenideologie als „arisch“ galten, wurden sie unter Verschleierung ihrer Identität in Lebensborn-Heimen im Reich oder den besetzten Gebieten untergebracht. Ziel war letztlich die Adoption durch parteitreue deutsche Familien. Der Film gibt die Intention des NS-Regimes wieder, was mit Lebensborn erreicht hätte werden sollen und zeigt wie rücksichtslos, menschenverachtend und unfassbar skrupellos die Nazis mit den einzelnen Individuen umgegangen sind, um den perfekten arischen und regimetreuen Deutschen zu schaffen. Auch wenn die Opferzahl im Vergleich gering ist, ist es ein weiterer Beweis wie pervers dieses Regime mit Menschen umgegangen ist. Es werden zwei TV-Dokumentationen – für den ORF 52 Minuten lange und für den Bayerischen Rundfunk 44 Minuten lange – produziert, die das Thema Lebensborn aufgreifen.

Applicant

Degn Film Ltd.

in German:

Degn Film GmbH

Website

<http://www.degnfilm.at>

Location

Austria | [show on map](#)

Approved

17 Jun 2019

Category

Film project

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.